
 

درگذشتِ یک معدنچی براثر ریزش

گویا پاییز امسال برای معدنچیان خوش خبر نیست. 
 ، هنوز خبر تلخ درگذشت 53معدنچی درآخرین روز شهریور
در معدنجوی طبس را از یاد نبرده ایم. حالا اتفاق تلخی 
؛ درحدود ساعت دوازده روز پنجشنبه، 24آبان ماه،  دیگر
گلستان دچار ریزش شد.  کلات در استان  معدن شرق 
حادثه ریزش معدن شرق کلات گلستان واقع در روستای 
خ داد.  وطن بخش چشمه ساران شهرستان آزادشهر ر
۱۰۰ هزار نفر جمعیت در  آزادشهر با بیش از  شهرستان 
شرق استان گلستان واقع است.  مدیر تیم های عملیاتی 
ریزش  از  هلال احمر  جمعیت  امدادونجات  سازمان 
گلستان خبر داد.   کلات در استان  آوار در معدن شرق 
محمد کبادی مدیر تیم های عملیاتی سازمان امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر به مهر گفت: بر اثر این حادثه 
دو تیم های عملیاتی جمعیت هلال احمر استان گلستان 
به محل حادثه اعزام شدند در همین راستا قاسم غریب 
آبادی، مدیرعامل جمعیت هلال احمر گلستان نیزگفت: در 
حادثه ریزش آوار در معدن کلات آزادشهر استان گلستان، 
یک نفر جان باخت و دو نفر مصدوم شدند.  قاسم غریب 
آبادی با اعلام این خبر گفت: به دنبال گزارش ریزش معدن 
شرق گلستان در روستای وطن شهرستان آزادشهر ساعت 
۱۱:5۶ تیم از هلال احمر آزادشهر به محل حادثه اعزام 
شدند.  همچنین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بعد از 
ریزش معدن کلات آزادشهر استان گلستان اطلاعیه ای در 
این باره صادر کرد.  وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام 
کرد: حوالی ساعت ۱۱ صبح، پنجشنبه 24 آبان ماه 3 نفر از 
کارگران معدن کلات شرق شهرستان آزادشهر در حین انجام 
تعمیرات و نگهداری راسته تونل شماره )7a( بودند که بر 
اثر ریزش سنگ های سقف تونل، متاسفانه یکی از کارگران 
به نام »محمد گنجی وطن« جان باخته است و دو کارگر به 
نام های »ابوالقاسم میردار وطن« و »حسن قزسفلی« هم به 
کز درمانی منتقل شدند.  بر اساس  دلیل مصدومیت به مرا
گزارش سربازرس سازمان نظام مهندسی معدن در تاریخ 24 
مهرماه امسال، معدن کلات شرق آزادشهر ناایمن شناخته 
شده و موارد غیرایمن از جمله درباره سیستم نگهداری و 
تهویه معدن مشاهده و ثبت شده است. از همین رو به دلیل 
امکان وقوع حادثه، مطابق ماده ۱۰5 قانون کار درخواست 
تعطیلی بخش استخراج معدن به مقام قضائی ارسال شده و 

با دستور ایشان بخش استخراج تعطیل شده بود. 
 ، مطابق دستور مقام قضائی، این معدن صرفا برای تعمیر
نگهداری و اصلاح سیستم نگهداری و رفع خطرات مربوطه 
اجازه اقدام داشته و حادثه هم در زمان عملیات تعمیر و 
خ داده است. علت ریزش سقف تونل در دست  نگهداری ر
بررسی است.  معدن کلات یکی از ۱۱ معدن زغال سنگ 
فعال استان گلستان است و در کیلومتر 25جاده شاهرود 
از منطقه کوهستانی شهرستان آزادشهر واقع شده است. 
این معدن نزدیک به 3۰ نفر کارگر دارد که در 4 تونل با طول  

نزدیک به 2۰۰ تا 3۰۰ متر فعالیت می کنند. 
 پس از حادثه تلخ معدن طبس، بازرسان وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از ۶7 معدن زغال سنگ به صورت ویژه 
بازرسی کرده و تقاضای تعطیلی 7 معدن ناامین را به دستگاه 
زنگانه،  محمد  علی  همچنین  کرده اند.   ارسال  قضائی 
استاندار گلستان نیز اظهار کرد: این تونل غیرفعال بود و 
، ایمنی و اصلاح را داشت که سه  تنها مجوز اقدامات تعمیر
نفر از معدنچیان مشغول انجام عملیات تعمیر تونل در این 

ریزش دچار حادثه بودند. 

گرانی میوه
قیمت میوه واقعا خیلی گران شده است و خرید آن برای قشر 
ضعیف جامعه خیلی سخت است. از مسئولان گرامی تقاضا 
داریم که نظارتی بر میادین میوه و تره  بار داشته باشند تا بلکه 

قیمت های میوه کمی پایین بیاید. 
سعیدی از اسلامشهر

نبود پارک و فضای سبز
در منطقه مرتضی گرد، در نزدیکی تهران، هیچ پارک و فضای 
سبز برای کسانی که در این منطقه زندگی می کنند وجود ندارد 
تا چند ساعتی را برای تفریح به آنجا بروند. از مسئولان شهرداری 
درخواست داریم که نسبت به ایجاد فضای سبز و ساخت پارک 

در این منطقه اقدامات لازم را مبذول فرمایند. 
جمعی از اهالی مرتضی گرد

کرایه خانه
افزایش بی رویه اجاره خانه در سراسر کشور به ویژه تهران باعث 
نگرانی مستاجران شده است. چرا مسئولان در برابر این مساله 

اقدام عملی و جدی انجام نمی دهند. 
سعیدی از تهران

ترافیک
ترافیکــی کــه در جاده های چالــوس و فیروزکــوه در تعطیلات 
کثر مسافران  به وجود می آید این مشکلات هر ســاله دامن گیر ا
می شــود و مشــکلات زیادی را برای مســافران ایجاد می کند. هر 
سال که می گذرد باید مسئولان راهنمایی و رانندگی فکری برای 
این موضوع بیندیشند ولی از وضع ترافیک متوجه می شویم که 

هر سال دریغ از پارسال؟!
فولادی از قائم شهر

برگزاری  زمان  از  محمدحسینی:  شفق  ملی–  آرمان 
کنکور در ایران، همواره همین چند ساعتِ ناقابل،  اولین 
سرنوشت سال های دور و درازی را برای دانش آموزانی تعیین 
می کرد. چندساعتی که متاسفانه تا امروز نتوانسته همه این 
دانش آموزانی را که در چند صفحه کاغذ، با آینده خود قمار 
می کنند، راضی کند. به طور پیوسته از نحوه برگزاری آزمون 
کنکور گرفته تا بخش هایی که مرتب به آن افزوده و یا کم شده 
است، محل مناقشه بسیار بوده است. اما مساله ای که از سال 
۱4۰2 بیش از گذشته این آزمون را با چالش روبه کرده است، 
تاثیر معدل سال های پیش از کنکور است. تنها قربانی این 
تغییر و تحولات هم دانش آموزانی بودند که در آستانه آغاز 
جوانی، با چالشی بزرگ روبه رو خواهند شد، که یک خانواده را 
تحت تاثیر قرار می دهد. با لحاظ شدن معدل سال های دهم، 
، که از سال ۱4۰2 در کنکور قرار گرفت،  یازدهم و دوازهم در کنکور
نارضایتی های عدیده ای در سیستم آموزشی کشور پدیدآمد. 

که  کنکور سراسری اعمال شد  از سال ۱4۰2 تغییراتی در 
کنکور بود. نمرات  از  آن حذف دروس عمومی  مهم ترین 
دروس عمومی به صورت سابقه تحصیلی در رتبه داوطلب 
در کنکور سراسری تاثیرگذار است. نمرات امتحان نهایی در 
سال های یازدهم و دوازدهم سابقه تحصیلی دانش آموزان 
تشکیل می دهد و این سابقه به صورت ۶۰درصدقطعی در 
رتبه داوطلبان تاثیرگذار است. به این معنی که نتیجه کنکور 
تنها 4۰درصد اهمیت دارد. از این ۶۰ درصد، 4۰ درصد به سابقه 
تحصیلی سال دوازدهم و 2۰درصد به سابقه تحصیلی سال 
یازدهم اختصاص دارد.  حالا دانش آموزان و خانواده های 
، آن هم به  آنها معتقدند که لحاظ شدن تاثیر معدل در کنکور
صورت قطعی، اضطراب طولانی تری را در فرایند پشت کنکور 
و سال های قبل از آن برایشان ایجاد کرده است. اضطرابی که 
تنها مربوط به پشت کنکور و چند هفته و ماه پیش از آن نیست، 
بلکه از سال دهم به بعد تا پایان سال دوازدهم را دربرخواهد 
گرفت. مساله پیچیده کنکور که قراربود از یک شبِ پردلهره، 
تبدیل به آرامشی طولانی شود، حالا کابوسی طولانی تر برای 
دانش آموزانی شده است، که ممکن است در سال های آخر 
تحصیلی خود، به هر دلیلی نتوانسته باشند، نمره های قابل 
قبولی را کسب کنند. هرچند به این دانش آموزان فرصت ترمیم 
معدل داده می شود، اما همین مساله نیز مبلغی مضاعف را به 
هزینه های تحصیلی آنها تحمیل می کند. هزینه ای که برای هر 

واحددرسی حدود7۰هزارتومان است. 

   حق دانش آموزان تضییع نشود
اما با پیگیری های نمایندگان مجلس و برخی افراد در دولت، 
همچنان مشخص نیست که آیا کنکور ۱4۰4 اصلاح خواهد شد 
یانه. در این اما شورای عالی انقلاب فرهنگی تا این لحظه آب 
کی را روی دست دانش آموزان ریخته است، که کنکور ۱4۰4  پا

مطابق مصوبه برگزار خواهدشد. 
هرچند خبر از احتمال اصلاحاتی در مصوبه تاثیر قطعی 
معدل در کنکور می رسد، اما عبدالحسین خسروپناه، دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، با اعلام اینکه اصلاح مصوبه 
تاثیر قطعی کنکور به سال۱4۰4 نمی رسد، گفته بود: قانون این 
است هر تغییری، یکسال قبل باید انجام شود. یعنی شهریور 
گر  باید اعلام کنیم. تغییرات برای سال ۱4۰4 نخواهد بود و ا

اصلاحاتی صورت گیرد برای سال ۱4۰5 خواهد بود. 
سخنگوی  عظیمی راد،  احسان  که  است  درحالی  این 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی به »آرمان 
ملی« گفت: جلسه ای این هفته قراراست در مجلس برگزار 
شود، که در آن این مصوبه نیز بررسی خواهد شد. هیچ اتفاقی 
غیرممکن نیست. آقایان ادعا می کنند که دیگر ۱4۰4گذشته 
است و باید۱4۰5 برگزار شود. اما ادعای ما این است که نه اتفاقا 
خیلی خوب هم می شود برای ۱4۰4اعمال شود، زیرا به هرحال 
گر ما در بررسی و اصلاح برای ۱4۰5بخواهیم  این ظلم است که ا
که  مصوبه را اجرا نکنیم، ظلم در حق دانش آموزانی است 
کنکور۱4۰4 را می دهند. دوستان باید بپذیرند. حق دانش آموزان 
که هرچه زودتر  نباید تضییع شود. ما اصرارمان این است 

مصوبه را اصلاح کنید و این را اعمال کنید. 
احسان عظیمی راد، سخنگوی کمیسون آموزش، تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت: ما در کمیسیون این 
هفته جلسه ای داریم و می خواهیم موضوع را بررسی کنیم. 
من به شخصه قطعا با لغو مصوبه موافق هستم. دفاع هم 
کردیم و گفتیم باید برگردد به قانون مجلس که تاثیر مثبت 
است. دوستان در شورای عالی انقلاب فرهنگی قبول کردند 
که اصلاح کنند، منتهی ما پیشنهادمان اصلش این است که 
این مصوبه باید لغو شود، و برگردد به مصوبه قانون مجلس 
که ما سال 92 قانون داریم. 95 هم اصلاحیه آن قانون را داریم 

که سوابق تحصیلی دانش آموزان را همان معدل را اثر مثبت 
حساب می کند. یعنی سوابق تحصیل مثبت نه سوابق تاثیر 
قطعی معدل که اثر منفی دارد. ما خودمان علمی اثبات کردیم 
که این اشکال دارد و استدلالی که آقایان در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی دارند، نه در بحث عدالت آموزشی، نه برخورد با کاهش 

، اثرات مثبت نداشته است.  مافیای کنکور
عظیمی راد، درباره مشکلات مصوبه تاثیرقطعی معدل در 
کنکور افزود: شورای عالی انقلاب فرهنگی دلیل اولشان این 
است که ما با این کار دانش آموزان را به سمت مطالعه و مدرسه 
محوری هدایت کردیم. درحالی که این موضوع به صورت 
ریشه ای درست نیست. ممکن است در برخی مدارس درست 
باشد، اما ریشه ای درست نیست. به این معنا که به هیچ عنوان 
دانش آموزان برای کتاب خواندن و برای نگاه علمی به کتاب و 
مدرسه در این ماجرا ورود نمی کنند. این کار یک اجبار برای 
بچه ها ایجاد کرده است و آنها را به کتاب خواندن نه به لحاظ 
محتوایی و عمق علاقه به مطالعه، بلکه از روی اجبار معدل 

وادار به خواندن کرده است. 
وی در ادامه افزود: اینها اشاره می کنند به اینکه عدالت 
ل هم می کنند  آموزشی با این مصوبه محقق می شود. استدلا
که مثلا برخی از مدارس یا برخی از دانش آموزان یا برخی از 
شهرها، یا مثلا عده ای در کنکور سراسری از مناطق محروم، 
اینها توانستند در برخی از رشته ها قبول شوند و یا تراز معدل، 
نیم نمره یک نمره در برخی مناطق بالاتر بیاید. عقیده ما این 
است که این نکته ای که می گویند درست است، اما این درست 
بودن همان معنای یک قسمت خاص و یک جغرافیای بسیار 
کوچک از جغرافیای بزرگ کشور است. یعنی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، مستندات کاملا علمی و بررسی شده 
را منتشر کرده، که این مستندات می گوید که سطح اختلاف 
، مثل کرمان و... نسبت به  تراز معدل در مناطق محروم کشور
مناطقی مثل منطقه۶ تهران بسیار بالاست. مثلا ما در رودبار 
کرمان، معدل دانش آموزان یک مدرسه میانگین اش دو و نیم 
است. درحالی که در منطقه ۶تهران ما معدل ۱7ونیم داریم. 
یعنی شما ببینید ۱5نمره اختلاف معدل است. درحالی که 
شما می دانید در حالی که هر بیست و پنج صدم، در واقع 
5۰۰تا۱۰۰۰ رتبه، رتبه دانش آموزان را جابه جا می کند. حالا شما 
ببینید ۱5نمره چقدر اختلاف طبقاتی و ضدعدالتی ایجاد 
می کند؟ در کشور ما متاسفانه زیرساخت های آموزشی، برای 
همه نقاط کشور یکسان نیست. ما در خود تهران هم مناطقی 
داریم که از نظر بعد آموزشی، زیرساخت ها و امکانات بسیار 
ضعیف هستند. لذا نمی شود آنها را با مناطق بالای تهران 
مقایسه کرد موضوع بعدی برخورد با مافیاست که آقایان ادعا 
می کنند که ما مافیای کنکور را از بین بردیم، درحالی که ما اثبات 
کردیم نه تنها مافیای کنکور از بین نرفته است، بلکه مافیای 
برگزاری آزمون های نهایی در حال حاضر ایجاد شده است، که 

متاسفانه در شبکه های مختلف رسما تبلیغ می شود. 

   سلامت آزمون مهم است
یکی از معلمانی که بیش از 3۰سال سابقه تدریس دروس 
کنکور را دارد به »آرمان ملی« گفت: موضوع مهم در مساله 
دخیل کردن معدل در کنکور، که در حال حاضر ۶۰ درصد است، 
این است که باید سلامت آزمون های نهایی تضمین شود. یعنی 
در یک شهرستان کوچک، که روابط نزدیک تری از شهر بزرگ 
دارند، امکان دارد بالاخره نیم ساعت زودتر این سوالات را 
کنند و بتوانند پاسخ ها را در اختیار دانش آموزان  دریافت 
گهان می بینیم که یک شهرستانی که 2۰ هزار  قراردهند. بعد نا
نفر جمعیت دارد، میانگین اش از دانش آموزان یکی دو منطقه 
در تهران هم بالاتر می شود. البته مقایسه امکانات و رفاه این دو 
قطعا با هم برابر نیست. شهرستان دوری که حتی کتاب های 
کمک آموزشی کافی برای کنکور هم در اختیار ندارند. موضوع 
کنون این دو گروه دانش آموز با شرایط  مهم تر این است که ا

یکسان آزمون نمی دهند. 
این معلم درباره تصحیح برگه های امتحانی دانش آموزان در 
امتحانات نهایی نیز گفت: درست است که برگه ها با یک کلید 
تصحیح می شود، اما دو معلم شبیه هم تصحیح نمی کنند. 
همین نیم نمره و 25 صدم می تواند سرنوشت آدم ها را تغییر 

دهد. مساله دیگر این است که حالا به هر دلیلی ممکن است 
دانش آموز در دبیرستان نتواند با نمره های بالا و قابل قبولی 
سه سال پیش از کنکور را به پایان برساند و معدلش کم شود. 
اما همین دانش آموز در کنار دیگرانی که معدلشان بالاتر شده 
است، قرار می گیرد. یعنی فردی که نمرات خوبی در آزمون های 
نهایی این سه سال دریافت کرده است، ۶۰درصد در آزمون 
کنکور از دیگران جلوتر است، خب این فرد به راحتی می تواند 
آن 4۰درصد باقی مانده را در کنکور کسب کند. یعنی آن فردی 
که نتوانسته است سال های آخر را با نمرات بالایی قبول شود، 
هرچقدر هم که تلاش کند باز ۶۰درصد از این افراد با معدل 
بالاتر عقب تر است. دانش آموزان با این روش توانایی بالقوه 
خود را نمی توانند نشان دهند و به آنچه استحقاق آن را دارند 

نمی رسند. 

   به کنکور 1404 نمی رسد
در همین راستا، عباس میرزاحسینی، روابط عمومی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، درباره برگزاری کنکور ۱4۰4 به »آرمان 
ملی« گفت: کنکور۱4۰4 براساس همین مصوبه قراراست اجرا 
شود. هرچند بازنگری در این مصوبه در دستور کار شورای عالی 
انقلاب فرهنگی است. بعد از اینکه نظرات مراجع رسمی مثل 
کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی، مرکز پژوهش های 
مجلس، وزارت آموزش و پرورش، وزارت علوم، وزارت بهداشت، 
همه این دستگاه ها و نظرخواهی از مردم نیز صورت گرفت، 
هم  رئیس جمهور  می شود.  لحاظ  بازنگری  در  نظراتشان 
دستورش را دادند، اما این مساله به کنکو۱4۰4 نمی رسد. یعنی 
قطعا باید همه نظرات احصا شود و تصویب شود در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و بعد از اینکه تصویب شد، می رود برای 

اجرای موضوع. 

   دانش آموزان نگران هستند
در همین زمینه، سکینه سادات پاد، دستیار رئیس جمهور 
پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی در دولت سیزدهم، نیز 
به »آرمان ملی« درباره مشکلات مصوبه ای که معدل سال های 
یازدهم و دوازهم را در کنکور تا۶۰درصد لحاظ می کند، گفت: 
، و  حقیقتا من از جایگاه خودم، زیرا خود بچه های دانش آموز
نمایندگانش با من مکاتباتی داشتند و خیلی نگران هستند. 
ما سیاست گذاران شرایطی را ایجاد کردیم که به جای اینکه 
استرس را از بچه ها بگیریم، استرسی را به این بچه ها تحمیل 
کرده ایم. لذا منم بعداز این تظلم خواهی و اعتراض این بچه ها، 
که با من مکاتباتی را انجام دادند. من نیز پیرو مکاتبات آنها، با 
آقای خسروپناه مکاتباتی را انجام دادم. به ایشان گفتم که این 
بچه ها سرمایه ملی و اجتماعی ما هستند. من نامه را 7/3۰ با 
خود آقای خسروپناه و شورای عالی انقلاب فرهنگی مکاتبه 
کردم. نامه به معاون تربیتی ایشان ارجاع شده است. ایشان 

هم هیچگونه اقدامی را تا این لحظه انجام ندادند. 
او با اشاره به مصاحبه آقای خسروپناه و تایید وی در اجرایی 
کرد: در آخرین  کنکور ۱4۰4 نیز بیان  شدن این مصوبه در 
کان به همان  مصاحبه، آقای خسروپناه گفتند که امسال کما
روال قبل مصوبه اجرایی می شود، تا سال آینده. اما من سمت 
حقوق شهروندی و حقوق مردم ایستاده ام. من می گویم 
اتفاقا باید امسال را به این شکل برگزار نکنید و این مصوبه را 
با طمانینه بیشتری بررسی کنید. بانمایندگانی از طیف های 
مختلف جلسات مشورتی بیشتری داشته باشند. این مصوبه 
گر این  واقعا دارد عدالت آموزشی را زیرسوال می برد. حالا ا
مصوبه خیلی قابلیت دفاع دارد، یک سال با تاخیر آن را برگزار 
کنید. ما یک نسل را اینجا قربانی نکنیم.  پاد درباره ایرادهای 
ح تداخل معدل سه سال نهایی در کنکور نیز گفت: من  طر
با تعدادی از دبیرهای موفق و در رشته های مختلف صحبت 
کردم. کلیت این مصوبه اتفاق بدی نیست که ما به سمت 
عمق بخشیدن مطالعه دانش آموزان برویم. اینکه بچه های 
گر این  ما کمی عمیق تر از ابتدا درسشان را بخوانند، اتفاقا ا
با برنامه ریزی انجام شود، که مثلا منجر به این شود که حتی 
استرس کنکور هم از دانش آموز برداشته شود. چون در طول 
زمان درسش را به خاطر همان بالا بردن معدلش هم که شده، 
خوانده است و آماده شده، منتهی اینجا ما در خلأ این حرف را 
می زنیم.  او درباره نظر شخصی خود درباره این طرح افزود: نظر 
خود شخص من این است که ما شرایط عادلانه را برای آموزش 
ایجاد نکردیم. یعنی شما دانش آموزی را که در فلان منطقه 
می نشیند با دانش آموزی که در منطقه محروم زندگی می کند، 
قاعدتا شرایط یکسانی ندارند، لذا من از این جهت به خاطر 
اینکه پیوست عدالت ندارد، درش خدشه وارد می کنم. حقیقت 
ماجرا این است که شرایط عادلانه نیست. لذا من در شرایط 

کنونی این مصوبه را مبتنی بر عدالت نمی دانم. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از مشکلات تاثیر 60درصدی معدل در کنکور1404

اضطرابمضاعفپشتکنکوریها

ضرب و شتم پرستاران توسط 
همراه بیمار

گفت:  کازرون  رئیس بیمارستان ولیعصر 
تعدادی از پرستاران این بیمارستان توسط 
شتم  و  ضرب  مورد  بیماران  از  یکی  همراه 
قرار گرفتند. دکتر امیرحسین غفارپور افزود: 
پرونده قضائی برای ضارب تشکیل شده و 
دستگاه قضایی پیگیر ماجرا است. به گزارش 
خبرآنلاین، رئیس بیمارستان ولیعصر کازرون 
گفت: تعدادی از پرستاران این بیمارستان 
توسط همراه یکی از بیماران مورد ضرب و 
گرفتند. دکتر امیرحسین غفارپور  شتم قرار 
افزود: پرونده قضائی برای ضارب تشکیل 
شده و دستگاه قضایی پیگیر ماجرا است. وی 
بدون اشاره به جزئیات موضوع اظهار کرد: از 
مسئولان دانشگاه علوم پزشکی و مسئولان 
قضائی استان خواهان رسیدگی فوری به این 

پرونده هستیم. 

 وضعیت زلزله شرق ایران
زلزله  دو  پی  در  گفت:  کاشمر  فرماندار 
کاشمر  شهرستان  در  ماه  آبان   25 جمعه 
کنون هیچ مصدومی  استان خراسان رضوی تا
نداشته ایم.حجت اله شریعتمداری در گفت وگو 
با مهر اظهار کرد: شهر کاشمر در خرداد ماه 
زلزله ای بزرگ را تجربه کرد که باعث خسارت 
ل روستایی و شهری شد. اما  زیادی به مناز
در زلزله امروز مصدومی نداشته ایم.فرماندار 
کاشمر اظهار کرد: با توجه به پس لرزه های 
احتمالی ناشی از زلزله ضمن حفظ خونسردی، 
ل ناایمن و فرسوده شهری و  کنان مناز سا
روستایی که در زلزله خردادماه سال جاری 
دچار آسیب شده اند و تعمیر و ایمن سازی 
در آنها صورت نگرفته است، احتیاط لازم و 

بیشتری داشته باشند. 

ورود سامانه بارشی از دوشنبه
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی از 
ورود سامانه بارشی جدید به کشور از دوشنبه 
آتی و همچنین کاهش کیفیت هوا طی چند 
روز آینده خبر داد. به گزارش ایسنا، صادق 
گفت: تا دو سه روز آینده شرایط  ضیاییان 
برای افزایش غلظت هوا مناسب است و در 
شهرهای صنعتی و پرجمعیت احتمال افزایش 
لاینده های هوا و کاهش کیفیت هوا وجود  آ
دارد. رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
سازمان  هوای  وضع  مخاطرات  بحران 
هواشناسی ادامه داد: در شهرهای جنوب 
غربی کشور افزایش سرعت وزش باد همچنان 
وجود دارد و باعث می شود آب های خلیج 
و  خوزستان  ساحلی  بخش های  در  فارس 
بوشهر مواج باشند. ضیاییان گفت که سامانه 

بارشی جدید از دوشنبه وارد کشور می شود. 

هشدار کاهش ذخایر خونی
مدیرکل انتقال خون استان تهران نسبت 
به استمرار کاهش مراجعه برای اهدای خون 
در استان تهران در پی فصل سرما، هشدار داد. 
دکتر سید منتظر شبر در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه آغاز فصل سرد سال با کاهش 
مراجعه برای اهدای خون همراه است، اظهار 
کرد: به دلیل بارش های هفته گذشته، شاهد 
کاهش مراجعه برای اهدای خون بوده ایم و با 
توجه به اینکه میزان مراجعه برای اهدای خون 
در هفته های گذشته کاهش یافته از شهروندان 
تهران و شهرهای اقماری پایتخت می خواهم 
کنند.  مدیرکل  برای اهدای خون مراجعه 
انتقال خون استان تهران با بیان اینکه در حال 
کز درمانی نسبت به  حاضر توزیع خون در مرا
اهدای خون بیشتر است، افزود: روزانه، به طور 
میانگین ۱۱۰۰ واحد خون در پایگاه های اهدای 
گرفته می شود؛ این در حالی  خون استان 
است که به طور میانگین ۱5۰۰ تا ۱۶۰۰ واحد 
کز درمانی توزیع می کنیم. میزان  خون در مرا
گذشته  به هفته های  اهدای خون نسبت 
که به طور متوسط  کاهش یافته، به نحوی 
حدود ۱2۰۰ واحد خون در هفته های گذشته 
تهران  استان  خون  اهدای  پایگاه های  در 
گرفته می شد.  وی گفت: خون برای عمل های 
جراحی ضروری است و هیچ جایگزینی ندارد. 
با توجه به وضعیت مراجعه برای اهدای خون، 
از مردم می خواهم که برای اهدای خون به 

پایگاه های انتقال خون مراجعه  کنند. 

 افزایش جمعیت دیابتی ها 
در جهان

میلیون   ۸۰۰ از  بیشتر  جهان  سراسر  در 
از  بیشتر  برابر  دو  تقریباً  یعنی  بزرگسال، 
تخمین های قبلی به بیماری دیابت مبتلا 
هستند. بر اساس یک تحقیق جدید، بیشتر 
از 5۰ درصد مبتلایان بالای 3۰ سال درمان 
دریافت نمی کنند.  به گزارش ایسنا، متخصصان 
می گویند که شمار مبتلایان به دیابت در جهان 
کنون بیش از ۸۰۰ میلیون  افزایش یافته و ا
بزرگسال در جهان به دیابت نوع یک یا دو 
مبتلا هستند.  در تحقیق تازه ای که در مجله 
علمی »لانست« منتشر شده، آمده است که 
از سال ۱99۰ شیوع دیابت دو برابر شده و به ۱4 
درصد رسیده است.  بیشتر این افزایش هم در 
کشورهای در حال توسعه اتفاق افتاده است که 

درمان این بیماری دشوارتر است. 

در حالی که هر بیست و پنج صدم، در واقع 500 

تا 1000 رتبه، رتبه دانش آموزان را جابه جا می کند، 

لا شما ببینید 15 نمره چقدر اختلاف طبقاتی  حا

و ضدعدالتی ایجاد می کند؟


